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ADVENT 4.  VASÁRNAPJA                       C év                1– 4 oldal 
 
Olv.: Mik 5,1-4a – Zsid 10,5-10 – Lk 1,39-45 
Mária látogatása Erzsébetnél 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Különösek ezek az adventi reggelek. Éjszaka nem látjuk a csillagokat. Néha nappal nem 
látjuk a napot sem. Halljuk a figyelmeztetéseket, óvatosan közlekedjenek, figyeljenek jobban 
egymásra. A lelkiéletünkben is így van ez. Sok minden szakad ránk. Sok minden 
elhomályosul. Alig látunk tisztán. Nem érezzük Isten közelségét.  
Ebben a helyzetben énekeljük az énekeket: Harmatozzatok egek! Ebben a lelki sötétségben 
fény gyullad. Legelső fény Szűz Mária hite. Szűz Mária hitéből kérjünk a magunk számára.  
 

Erősödjünk hitünkben, az Istennel való kapcsolatunkban, 
az Isten akaratának teljesítésében, mert boldogságra vágyunk! 

 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! 
Örömmel hallja az ember ma ezeket az ősi dallamokat! 
Az ember arra gondol, hogy vajon a XVI. -században ezek a magyar lélekben született 
dallamok hogyan szólhattak, hogyan énekelhették ezeket az emberek? Valószínű egy kicsit 
másképpen, mint mi. Akkor ezek az énekek hitünk titkait mondták ki. Pár száz évvel 
korábban vagyunk, amikor az embereknek nagyon fontosak voltak a festmények, amelyeken 
megjelenítették hitünk legfontosabb eseményeit. Az olvasni, írni nem tudó emberek ezeket a 
képeket fogadták lelkükbe. Ezek a képek éltek az emberek lelkében. Sokkal kevesebb volt az 
információ, sokkal kevesebb benyomás, élmény határozta meg az emberek gondolkodását és 
mindennapjait. Abban az időben ezek a képek, ezek a dallamok sokkal inkább a 
mindennapokhoz tartoztak.  
 
Amikor mi itt ma a XXI.- században, annak is a második évtizedében a hitünkkel kapcsolatos 
kérdéseken gondolkodunk akkor félő, hogy bizonytalanabbak vagyunk, mint azok az emberek 
voltak. A modern ember azt mondja rájuk, hogy hiszékenyek voltak, mi meg fölvilágosultak 
vagyunk. Lehet. Valószínű, hogy hiszékenyebbek voltak. Vajon boldogtalanabbak is? Vajon 
mi, akik felvilágosultabbak vagyunk, mi boldogabbak vagyunk?  
 

Elsősorban nem az határozza meg az életünket, 
hogy mit értünk meg, mit fogunk fel, 

hanem sokkal inkább a hitünk! 
 
Hit nélkül egymással találkozni sem lehet! 
A hitet természetesen lehet széles körben értelmezni. Akár mondhatom azt is, a hitünk 
egészen sajátos világa az, ahogy egymással találkozunk. Nem lehet hit nélkül egymással 
találkozni sem.  
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Ha nincs hit az ember szívében,  
akkor csak gyanakodni tud, akkor csak fenntartásai vannak,  
akkor azt hiszi, elkerülheti a tévedéseket, megmenekülhet a sérelmektől.  
Érinthetetlen marad az ember, sebezhetetlen.  
Közben az a tapasztalatunk, megsebzettek vagyunk, magányosak vagyunk,  
elidegenedünk egymástól, és mindenképpen boldogtalanok vagyunk.  
Nem egyszerű ezeket a kérdéseket a helyére tenni. 
Eljutni valamiképpen nekünk is odáig,  
hogy meddig tart az értelem és mi van utána? 
 

A teológia azt mondja: eddig az értelem, innen tovább a hit! A modern embernek ez a 
tragédiája: Mi az, hogy eddig az értelem? Az értelem az határtalan. Ó, mennyire nem 
határtalan! Oly mértékben elhatalmasodott az értelmünkre, lehetőségeinkre, tehetségünkre 
való hivatkozás, hogy a hitnek már nem maradt helye. Közben veszélybe kerül az életünk, 
mert annyit nem tudunk, amennyit szeretnénk. A kérdés az, hogy ismereteink megszerzése, 
növekedése, tudásunk gyarapodása a megoldás felé vezetnek? Ó, dehogy! Többet tudunk. És? 
Hála Istennek természetszerűen, de az ember sokkal több ennél!  
 

Az ember sokkal több annál, mint az ismereteivel mérhető lény! 
 

A zsidók megőrizték az áldozatok bemutatásának kultuszát 
Az ószövetségi Szentírásból azt hallottuk, hogy a zsidók a babiloni fogság idején, egy 
beszűkített helyzetben élték azt a lehetőségüket, ami volt. Az áldozatok bemutatását 
engedélyezték. Ez oly mértékben elhatalmasodott, hogy azt gondolták, hogy az Istennel való 
kapcsolatuk leszűkíthető az áldozatok bemutatására. Ez az egyetlen pozitívum ebben a nehéz 
helyzetükben, hogy valamit, az áldozatok bemutatásának kultuszát megőrizték kultúrájukból. 
A kultusz és a kultúra összefügg, összetartozik. A kultusz a kultúrának része. 
 

Nekünk az a bajunk, hogy olyan kultuszokat hagyunk el, 
amely a kultúránkat is veszélyezteti! 

 
Tegnap este volt a Duna televízió megalakulásának 20. évfordulója, amely a magyar kultúra 
feltámasztásában és ébrentartásában jeleskedett. Sajnos ma a helyzet rosszabb.  
 
A zsidók új kultusza karácsonyra utal, a szeretet kultúrája lesz! 
Amikor mi a hitünket siratjuk, és a kereszténységünkkel kapcsolatos gondjainkat fogalmazzuk 
meg, akkor arra is gondoljunk, hogy a mi helyzetünk rosszabb, mint a zsidók helyzete volt a 
babiloni fogságban. A zsidókban még volt annyi erő, hogy a kultuszt megtartották. A kultusz 
az áldozat bemutatása volt, amely által tartották a kapcsolatot az Istennel. Amikor Ezdrás pap 
hazavezeti őket, akkor egy új kultuszról beszéltek. Az igazi új kultusz az lesz, ami már a 
karácsonyra utal. Az új kultusz már nem az áldozatok bemutatását jelenti. Az új kultusz – 
mondhatnám így, szentségi kultúra, - a szeretet kultúrája lesz! Ennek a lényege: 

 
„Az Én eledelem Atyám akaratának a teljesítése!” 

  
Ez sokkal eszmeibb, sokkal magasabb rendű,  
az emberhez sokkal, de sokkal méltóbb!  
Az ember számára sokkal inkább kihívó!  
Az embertől sokkal többet kívánó kultusz,  
amely a keresztény kultúra megtartója! 
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A mi kultúránk veszélyben van! Ezért fontos a XVI.- századi énekszó üzenete 
Ezdrás üzenetének vonatkozását és a mai életérzésünk kapcsolatát tekintve, mi abban a 
helyzetben vagyunk, hogy a kultuszunk veszélyben van. A kultúránk még nagyobb 
veszélyben van. Ezért oly fontos üzenet ez a mai XVI. századi énekszó. A modern ember a 
kereszténységével kapcsolatos kultuszokat elsöpri. A modern embernek a templom, a 
szentmise szinte semmit se jelent. Sőt, magabiztosan kijelenti, hogy nem ez a lényeg. Igaz, 
nem ez a lényeg. Akkor mi a lényeg? Igen, nem ez lényeg. Ezdrás is erről beszélt annak 
idején a zsidóknak, nem a kultusz a lényeg.  
 

Az Isten akarata van a középpontban, az a lényeg! 
Ezt jelentette ki Krisztus! Karácsonynak ez az üzenete! 

 
Üzenet a modern embernek: valóban nem a kultusz a lényeg, nem a szentmise, ez az 
ünneplés sem. Ez a lelkünknek jó, ez a lelkünket gazdagítja,  
 

de a célja az, hogy a keresztény kultúra jelenjen meg általunk a mindennapokban.  
A keresztény kultúra valóban a keresztény ember jelenlétét jelenti a világban.  
A keresztény ember jelenléte a világban nagyon egyszerűen abban áll,  
hogy a középpontba állítjuk az Isten akaratát!  
 

A keresztény kultúra a szeretet kultúrája! 
Nem a mi akaratunk van a középpontban, az Isten akarata, aki azt akarja, hogy az ember 
boldog legyen! Az ember nem lehet másképpen boldog, csak úgy – és ezt hallottuk a mai 
üzenetben, – amikor majd Krisztus hatalma jelenik meg a világban. Ez lesz a béke! 
Mit jelent Krisztus Hatalma? Ez a keresztény kultúra! A szolgálat! Krisztus hatalma azt 
jelenti, hogy nem használja e világi értelemben a hatalmát. Mindent megtehetne.  
 

Itt arról a hatalomról van szó,  
amely nem használja erejét a gyöngével szemben!  
Itt arról a hatalomról van szó,  
amely a kiszolgáltatottakat látva nem él vissza a lehetőségeivel!  
Ez a szeretet kultúrája! Erre az ünnepre készülünk mi karácsonykor! 

 
Itt van ennek a mai világnak egy kétségbeejtő ostobasága, amikor a szíve vágyát újra és újra 
kimondja, de azt az utat, amely a vágyai beteljesítője, azt már nem vállalja. Nem lehet 
karácsonyt ünnepelni Jézus Krisztus nélkül! Akármilyen gyönyörű gondolatokat 
fogalmazhatok meg. Összegyűjtheti mindenki azt, amit szívesen odaad, vagy amitől szívesen 
megszabadul. Becsapjuk magunkat! Ez egy pogány kultusz. Nincs köze az emberi kultúrához 
sem. Keresztény kultúráról nem is beszélve.  
 

Ezen a mai vasárnapon a Szűz Mária hitét állítjuk a középpontba,  
mint az egyetlen fényes pontot.  
Advent 4. vasárnapján ez a kis fény gyullad meg nekünk! 
Aztán majd hatalmas fény lesz,  
mert Betlehem éjszakáján megszületik a világ Világossága!  
Ma még Szűz Máriára figyelünk,  
aki ki tudja mondani: „Legyen nekem a Te akaratod szerint!”  
Ezt a Kis Lányt hatalmába veszi az Isten szeretete!  
Ez a Fiatal Lány megjeleníti ebben a világban az Isten hatalmát!  
Heródesnek kicsorbul a fegyvere, a főpapoknak, az írástudóknak is,  
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mert megjelenik egy olyan hatalom ebben a világban, 
Jézus Krisztusban, Jézus Krisztus által, 

amely a Szentháromságos Egy Isten szeretetközösségét ígéri a hívő embernek! 
 

Ennek világnak a hite jelenjen meg bennünk és általunk az által, hogy Szűz Máriával együtt 
mondjuk: „Legyen meg a Te akaratod!” Ebben az esetben elveszítünk mindent, lehull rólunk 
minden, ami akadálya lehet annak, hogy vállaljuk egymással a találkozások kockázatát, mert 
sokkal, de sokkal több a hozadéka ennek, mint a forgács.  
Ez az, amire példát adott nekünk Mária és Erzsébet mai találkozása. Remélem, hogy ebben a 
világban is vannak sokan, akik erre biztatnak és bátorítanak minket. 
 

+  A M E N  + 
 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Kedves Testvérek! 
Körülbelül 50 éve tart a vita, hogy Népegyház vagy a hitvallók Egyháza? Azt látjuk, hogy a 
Népegyház eltűnt a nyugati kereszténységből. Kiürülnek a templomok. Legfeljebb egy-egy 
nagy esemény alkalmával, például a Csíksomlyói búcsúkor, vagy egy nagy pápai, vagy 
püspöki szentmisén gyűlnek össze nagy létszámmal az emberek. Ez a régi Egyház 
kultuszához hozzátartozott. Nem sajnáljuk, bár egységben az erő. Ha atomizálódunk, lehet, 
hogy nagyon erősek az egyes kis egységek, de meg tudják-e mutatni az erejüket?  
Új utakat keres megnyilatkozásában, kultuszában is a nyugati kereszténység. Hitvallók 
Egyháza? Legyenek hitvallók, akik meg is mutatják a hitüket. Ha ilyenek vannak, akkor az 
emberek újra gyülekeznek körülöttük. Imádkozzunk azért, nehogy a régi kultusszal együtt a 
kereszténység is eltűnjön. Új utakat keresünk. Csak keressük ezeket. A hitünk egyértelmű.  
 

Ha a szíve mélyén külön-külön mindenki megéli a hitét, 
akkor a világban hatékony lesz a kereszténység! 

 
Mi Atyánk… 

 
Szentmise befejezése 
 
Kedves Testvérek! Tanuljunk Szűz Máriától, akit boldognak mondanak. Boldogságának 
forrása: „Legyen nekem a Te akaratod szerint!” Isten akaratának a teljesítése, ami azzal 
teljesedik ki, hogy elindul rokonához, Erzsébethez, hogy segítsen neki.  Íme a boldogság 
kiteljesedése! Isten akarata és ez az isteni akarat elindít a felé az ember felé, akinek 
segíthetünk. Megszületik szívünkben az öröm is, a béke is. Így zárul a kör. Ez az út és ebben 
kell Szűz Máriát és a szenteket követnünk, és áldott életet élhetünk. 
Jó lenne tanulni a fáktól is. A fák belegyökereznek a földbe, de fölülről fényt kapnak. A kettő 
összetartozik. Ha a gyökereket elvágjuk, hiába a fény. Ha a gyökerek megvannak és nincs 
fény, nincs élet. A kettő összetartozik.  
 

Földi lények vagyunk, de égi elhivatottságunk van! 
Ez a kettő emberi életünk gazdagsága és hitünk elhívása! 

Ha jelen van a mindennapjainkban, 
akkor kiteljesedik az egyéni életünk is és az emberiség élete is! 

 
+  Á L D Á S  + 


	Szentbeszéd

